
STAATSCOMMISSIE EEEZIEHENG GRONDWET 

SUBCOMMISSIE II CONCEPT 

NOTULEN VAN DE VIERDE VERGADERING VAN SUBCOM
MISSIE II, GEHOUDEN O? 1 SEPTEMBER 1950. 

A a n w e a i 

Afwezig met 

_i de leden Z.E.Mr.J.R.H.van Schalk, 
voorzitter, M.P.troraira, Mr»J.A« 
Jonkman, Mr. ?. J . Oud, J. Schou ten, 
H o f o T i lanu s , Mr o?,J. Wi 11 eman, 
en Ifej.Mr.H.S.Bo-k-, Mr.M*J,P.D. 
baron van Earinxma thoe Slooten 
en Jhr.Mr.A,J.M.van Nispen tot 
Pannerden, adjunctsecretarissen, 

kennisgeving de ledens 
Pro f .Mr .G .v .d .Be rgh 
M.v.cLGoes van Naterj 

Jhr.Mr. 
Prof .Mr, 

C M. Romme 
secretaris 

en Mr.J.M.Kan, 
tevens lid. 

Voorzitter aan Na de opening stelt de 
de orde de notuI_en van de vorige 
die 'behoudens een paar opmerkingen van de 
zitter en van de Heer Schouten (zie 'bijgaand 
wi2zigingenblad) worden 

vergadering, 
Voor-

goedgekeurd 

V o orstel Mr.JDud 
TÖnt'oincling Tweede 
Kamer 'bij conflict 
tussen Regering en 
Tweede Kamer enerzijds 
en Eerste Kamer ander
zijds) . 

king 

Eerste Kamer anderzijds, niet over _ce 
ontbinding 
daarvan de 

van o' e 
Tweede 

zal 

Daarna wordt overgegaan tot 'bespre-
van het voorstel, door de Heer Oud in de 

vorige vergadering gedaan, om hij een conflict 
tussen Regering en Tweede Kamer enerzijds en 

tan tot 
Eerste Kamer, maar in plaats 
Kamer te ontbinden. De nieuw 

te verkiezen Tweede Kamer zou aan de uitspraak 
van de Eerste Kamer haar kracht kunnen ontnemen 
en het conflict 'beëindigen door in tweede le
zing het omstreden wetsvoorstel aan te nemen. 

Prof. van den Bergh heeft zich met 
dit voorstel schriftelijk accoord verklaard, 
tevens mededelende, dat hij 'bij aanvaarding-
van dit voorstel zijn verzet tegen het voort
bestaan van de Eerste Kamer zou opgeven. 

De Voorzitter heeft bezwaren te&en 
dit voorstel. ËIj vreest, dat het gevolg 
zijn, dat de Eerste Kamer eerder te 
van een wetsontwerp zal overgaan dan thans, 
overwegende dat de Regering zich eerder 'bij de 
door haar gegeven uitspraak zal neerleggen, 
dan dat zij zal overgaan tot het paardenmiddel 
van ontbinding der Tweede Kamer. Het zwaarte
punt zal daardoor van de Tweede naar de Eerste 
Kamer v/orden verlegd. Nü hangt bij een derge
lijk conflict de Eerste Kamer zelf ontbinding 
'boven het hoofd. 

Bovendien geeft het voorstel-Oud aan
leiding tot grote stagnatie in de wetgeving. 

Mr. Oud antwoordt, dat de onontbind
baarheid van de Eerste Kamer niet een essentieel 
onderdeel is van zijn voorstel. Prof. van den 
Bergh gaat in zijn nota ook uit van ontbind-
baarheid van de Eerste Kamer, Spreker heeft het 
voorstel ingediend, omdat hij overwegende be
zwaren had tegen de in de vorige vergadering 
geopperde mogelijkheid van ontbinding der Pro
vinciale Staten na ontbinding van de Eerste 
Kamer. Het zou volgens hem teveel relief geven 
aan de Eerste Kamer, wanneer men een beroep op 
de kiezers zou doen bij ontbinding van deze 
Kamer. «„• 
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Naar liet oordeel van de Voor.gltt.er is 
de onontbindbaarheid van de Eerste~l?amer ~eën 
zeer belangrijk punt. Maakt men de Eerste Kamer 
onontbindbaar, dan vreest hij, zoals reeds ge
zégd, verzwakking van het verantwoordelijkheids
gevoel der Ieden o Blijft ontbinding mogelijk, dan 
valt dit bezwaar weg, In het door de Heer Oud 
voorgestelde systeem wordt de verantwoordelijke 
'beslissing in zekere zin verschoven van de Eerste 
Kamer naar de Regering. Spreker zou 'bereid zijn 
af te zien van de mogelijke ontbinding van de 
Provinciale Staten om dit te voorkomen. 

Mro Oud is van mening, dat de casus
positie zich niet dikwijls zal voordoen. Spreker 
zou het echter zeer op prijs stellen, dat er een 
mogelijkheid voor een oplossing zou 'bestaan 'bij 
een botsing van meningen als 'boven gesteld. Hij 
wijst er op, dat alles zo 'blijft als het is, 
maar dat er enkel de mogelijkheid 'bij komt om 
uit de impasse te geraken. 

Momenteel heeft de Regering te kiezen 
tussen twee wegens 

lo zich neerleggen "bij een uitspraak 
van de Eerste Kamer of een gewijzigd 
wetsontwerp indienen, rekening hou
dende met de door de Eerste Kamer 
uitgesproken wensen; 

2. ontbinding van de Eerste Kamer, waar
na de Provinciale Staten een niéuwe 
Eerste Kamer zullen kiezen. 

Bij aanneming' van het onderhavige voor
stel kan daarna nog volgen ontbinding van de 
Tweede Kamer en kan een nieuwe Tweede Kamer een 
oplossing brengen. 

Aangezien de samenstelling van de Pro
vinciale Staten 'bekend is, is het mogelijk dat 
men weinig waarde hecht aan ontbinding van de 
Eerste Kamer en meteen zijn toevlucht neemt tot 
ontbinding van de Tweede Kamer. 

Spreker betoogt, dat het ontbinding-s-
recht hier te lande weinig wordt gebruikt. De 
Eerste Kamer is buiten de ontbindingen in ver
band met grondwetsherziening alleen in 1904 ont
bonden bij gelegenheid van de moeilijkheden met 
betrekking tot de Hoger Onderwijswet, De laatste 
echte ontbinding van de Tweede Kamer had plaats 
in 1894, de ontbinding immers van 1933 betekende 
eigenlijk alleen de vervroeging van de normale 
verkiezingen met een paar maanden. 

Handhaving van het bestaande ontbin-
dingsrecht is echter noodzakelijk on oplossing 
van een conflict mogelijk te maken. Eet is daar
toe echter niet voldoende, aldus spreker. Hij 
heeft daarom mogelijk willen maken, dat een 
nieuwe Tweede Kamer de knoop definitief zou kun
nen doorhakken. Het veto van de Eerste Kamer zou 
hierdoor in enkele bijzondere gevallen kunnen 
worden tot niet meer dan een suspensief veto. 

^e .V-£2£2JL."kJ-Qg blijft er een bezwaar in 
zien. Een beroep op het volk door middel van ont
binding van de Provinciale Staten zou minder stag
natie meebrengen dan een ontbinding van de 
Tweede Kamer, waardoor de wetgeving voor maanden 
zou worden stil gelegd. 

De Heer Oud v/ijst er op, dat de oplos
sing in het systeem van de Voorzitter zeker ook 
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lang op zich zal laten wachten en bovendien acht 
hij de positie van de Tweede Kamer onhoudbaar, als 
de nieuw verkozen Eerste Kamer het ook nie»t eens 
blijkt te zijn net het standpunt, door Rogering en 
Tweede Kamer ingenomen, 

Koningin Wilhelmina drong er*destijds eens 
op aan om voorzichtig te zijn met kamerontbindingen.; 
omdat de uitslag altijd tegen de Regering pleegt 
uit te vallen o De door hem voorgestelde ontbinding-
van de Tweede Kamer zal zeker ook slechts in zeer 
bijzondere gevallen worden toegepaste 

De Heer Schouten is van oordeel, dat voor 
het voorstel-Oud alleen pleit, dat het een vacuüm 
in het theoretische staatsrecht opvult» Maar is het 
noodzakelijk een staatsrecht op te .bouwen, dat geen 
enkele gaping vertoont? Spreker heeft het juist al
tijd gewaardeerd, dat ons huidige stelsel Regering
en Tweede Kamer verplicht nog eens ernstig te over
wegen op zij niet geheel of gedeeltelijk aan de be
zwaren van de Eerste Kamer tegemoet kunnen komen, om 
zodoende een impasse te vermijden, Het systeem van 
de Heer Oud maakt een uiterst scherpe tegenstelling 
tussen Regering en Tweede Kamer ener- en Eerste Kamer 
anderzijds mogelijk» Spreker pleit daarom v ;or hand
having van de bestaande toestand. 

Mr. Oud verklaart, niet aan zijn voorstel 
vast te willen houden, mits men de mogelijkheid van 
ontbinding van de ?rov0 Staten niet opneemt. 

De Voorzitter herinnnert er aan, dat bij 
de verkiezing"' van" de Prov*. Staten niet in de eerste 
plaats wordt gelet op de kwaliteiten als provinciale 
bestuurders, maar op de politieke richting der candi-
daten» Mogelijk ziet men hierin een denatureren, het 
opent echter de mogelijkheid een uitspraak van het 
volk te krijgen zonder al te veel beroering» 

De Heer Tilanus is het hiermede niet eens. 
Er wordt bij de verkiezing van de ?rov» Staten zeker 
nog een grote rol gespeeld door de lokale en regionale 
belangen» Spreker oppert de mogelijkheid, de ver
kiezing van de Eerste Kamer niet te laten samenvallen 
met de verkiezing van de ?rov» Staten, maar te doen 
plaats vinden twee jaren daarna» Dit heeft tot gevolg, 
dat tus en de verkiezing en de ontbinding van de 
Eerste Kamer vrijwel altijd e3n nieuwe verkiezing 
van de "'Provinciale Staten zal liggen, zodat de kans 
op een gewijzigde samenstelling van de na de ont
binding te verkiezen Kamer groter is0 

Mogelijk is in het algemeen natuurlijk ook, 
dat men bij behoud van dezelfde politieke samenstel
ling andere personen in de Kamer terug krijgt. 

Bij nader inzien blijkt hierin echter geen 
oplossing te liggen, aangezien de termijnen door 
kamerontbinding kunnen verspringen. Men zou kunnen 
bepalen, dat een Kamer na ontbinding voor kortere 
of langere dan de normale termijn zou worden ver
kozen, aldus de Heer Oud» Dit denkbeeld vindt echter 
geen ondersteuning. 

De Voorzitter verklaart,zich hierna be
reid, zich neer te leggen bij de onontbindbaarheid 
van de Prov, Staten, omdat bij de verkiezing van de 
Eerste Kamer-leden door de Prov, Staten de politieke 
partijen een grote invloed hebben, (Blijkens enkele 
opmerkingen uit \e vergadering gaat deze stelling 
niet op voor verschillende kleine partijen).Ken 
krijgt dus toch wel een politieke uitspraak, 
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De Heer Gorsira verklaart, niet veel waarde 

te hechten a n een" uitspraak van het volk9 omdat het 
volk toch niet over het onderwerp in kwestie oor
deelt, maar zijn stem enkel uitbrengt voor een be
paalde politieke partij. Hij wijst er op, dat de af
gevaardigden, verkozen naar aanleiding van een con
flict over een bepaald onderwerp, niet enkel daarover 
zullen hebben te oordelen, maar gedurende 4 jaren de 
politiek van het land mede zullen leiden» Hierdoor 
kan de uitspraak van het volk zich ook niet beperken 
tot een oordeel over het kwestieuse punt» Spreker 
stelt daarom voor,niet het ontbindingsrecht toe te 
passen, maar bij een conflict het door de Eerste 
Kamer verworpen wetsontwerp wederom en ongewijzigd 
bij de Twe -.de Kamer in te dienen en bij deze tweede 
behandeling aan de Tweede Kamer de bevoegdheid te ge
ven het ontwerp definitief aan te nemen, z'o men wil 
met een gekwalificeerde meerderheid van 2/3 der stem
men. Men mag aannemen, dat de Tweede Kamer na kennisne
ming van de door de Eerste Kamer geuite bezwaren en 
na rijp beraad beter over de materie sal kunnen oor
delen dan de kiezers» 

-̂ e Voorzitter ziet hierin het gevaar, dat 
het voorstel aan de Eerste Kamer de mogelijkheid 
geeft uit te maken, wanneer een wetsontwerp met een 
gekwalificeerde meerderheid moet v/orden aangenomen» 
Dit zou ingaan tegen het gewone meerderheidsstelsel, 
waarop ons staatsbestel is gebaseerd» De gekwalifi
ceerde meerderheid moet uitzondering blijven» 

^r° £2£jS55B P°neert de volgende stellingens 
1» de bestaande^regeling werkt zeer behoorlijk; 
2» theoretisch verdient het voorstel-Oud zeker 

waardering» 
ad 1* Onze democratie wordt gekenmerkt door het 
stelsel van het evenwicht % aan geen enkel orgaan is een 
overheersende positie gegeven» De Heer Schouten heeft 
gesproken van een vacuüm» Dit is negatief uitge
drukt, positief betekent het,dat alle organen de 
plicht hebben te trachten tot overeenstemming, of 
zo dat niet mogelijk is, tot een compromis te komen» 
Dit stimuleert het verantwoordelijkheidsgevoel» 
ad_2^ Bij het maken van een conflictenregeling, als 
Hoedanig men het voorstel-Oud kan beschouwen, gaat 
men tot een geheel ander stelsel over» Dit heeft 
slechts theoretische voordelen» In de practijk mag 
men aannemen, dat Eerste en Tweede Kamer samen een 
oplossing zullen vinden als zij zich bewust zijn, dat 
het er om gaat een absolute impasse te vermijden» 
Spreker acht het niet gewenst over te gaan tot het 
stelsel van een conflictenregeling*Hij vreest, dat 
hierdoor een overheersende positie zal ontstaan . 
voor een van de organen, in het stelsel van de Heer 
Oud voor de Tweede Kamer» Kocht men nietemin die 
richting willen uitgaan, dan zou hij het voorstel-
Oud v/el aannemelijk vinden» 

Op voorstel van de Keer Oud wordt thans 
het gevoelen van de vergadering gevraagd over de 
mogelijkheid van een ontbinding der ?rov» Staten» 
Spreker bestrijdt nog Mr» Witte:aan met de opmerking, 
dat ontbinding van de Eerste Kamer niet bedoelt te 
zijn een beroep op het volk, mar.r op het kiezers
corps van de Eerste Kamer, i.c, de Prov. Staten» 

Mr» Jj?I1^m3'Ii sluit zich aan bij de opmerking 
van de Voorzitter," "dat ontbinding van de Prov» Staten 
van minder belang is, nu door de politieke partijen, 
althans door de grote, overwegende invloed op de 
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• 
Eerste Karn*r-verkiezingen wordt uitgeoefend door mid~ 
del van- de candidaatstelling. 

Hierin 'blijft weliswaar wat onbevredigends, 
maar toch houdt niemand vast aan de eis, de ont
binding van ie ?rove Staten mogelijk te maken. 

Mr. Oud trekt daarop zijn voorstel in. 

Kamer van revisie De Heer Gorsira dringt hierna er nog op 
aan, in de Grondwet vast te leggen, dat de Eerste 
Kamer is een Kamer van revisie, om zodoende een 
doublure in de behandeling der wetsontwerpen te 
voorkomen. 

De reeds genomen beslissingen met be
trekking tot de S-rste Kamer wijzen v/el reeds in 
de gewenste richting, aldus de Voorz• i1ter. Het 
gaat moeilijk een directief te geven voor de wijze 
van behandeling door de Eerste Kamer» Men zal dit 
aan het beleid van de Kamer zelf moeten overlaten. 

getalsterkte De Heer Schouten zou de getalsterkte nog 
willen bespreken, doch" cte" Voorzi11er stelt voor dit 
a .n te houden en gezamenlijk mét 'die van de Tweede 
Kamer te behandelen. Een nota over dit onderwerp 
zal de leden binnenkort door het Secretariaat wor
den toegezonden. 

De onderwerpen, de Eerste Kamer alleen 
betreffende, kunnen hiermede wel als afgedaan wor
den beschouwd. 

Tweede Kamer Een vraag van de Voorzitter of voor de 
Tweede kamer de evenredige vertegenwoordiging moet 
worden gehandhaafd, wordt algemeen bevestigend be
antwoord. Sinds de invoeging in 1938 van de woor
den "binnen door de wet te stellen grenzen" in art. 
84 is het in beginsel mogelijk kleine partijen, die 
slechts een enkele vertegenwoordiger in het Parle
ment zouden hebben, te weren. Het principe van de 
evenredige vertegenwoordiging acht men te belang
rijk om het uit de Grondwet te lichten en aan de 
wetgever over te laten. 

Uitbreiding taak Hierna stelt de Voorzitter de vraag aan 
Vejren~ig"de_ Ve rga- de orie of aan de Verenigde Vergadering van de 
deringT Staten-G-eneraal bij wet taken kunnen worden opge

dragen buiten de Grondwet om; algemeen gestelds of 
aan de in de Grondwet genoemde organen bij wet 
andere taken kunnen worden opgedragen dan in de 
Grondwet aan deze organen zijn toegewezen. De kwes
tie heeft zich voorgedaan bij het tot standkomen 
van de wet tot regeling van de voogdij voor de 
minderjarige troonopvolger. 

Mr. Oud is van mening, dat de taak van 
de Verenigde Vergadering Ier Staten-Generaal voor 
zoveel betreft ha ir deelneming aan de wetgeving, 
limitatief in de Grondwet is geregeld. Overigens 
acht spreker de wetgever vrij om aan de Verenigde 
Vergadering taken op te dragen. Dezelfde vrijheid 
bestaat volgens hem ten opzichte van de Eerste 
en Tweede Kamer. Hij zou hierin geen strijd met de 
Grondwet zien. 

Bovendien bepaalt de Grondwet, dat de 
voogdij wordt geregeld bij de wet. Dit betekent, 
dat de wetgever daarbij volledige vrijheid heeft. 

De Heer Schouten vraagt zich af of het 
dan niet gewenst zou zijn7 dat de Subcommissie 
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overweegt9 de taak en bevoegdheden van de Verenigde 
Vergadering meer nauwkeurig in de Grondwet te om
schrijven . 

Mro Oud betoogt, dat na opening van de 
zitting der Statïïn-Generaal niet alleen voor de 
Eerste en Tweede Kamer, maar ook voor de Verenig
de Vergadering9als derde onderdeel, de zitting 
is geopend* De Eerste en Tweede Kamer bestaan, 
ook al gijn zij niet in vergadering bijeen» Zo 
is het ook net de Verenigde Vergadering, Deze 
drie onderdelen van de Staten-Generaai worden 
door haar voorzitters in vergadering bijeenge
roepen, telkens wanneer er agendapunten ter be
handeling liggen o 

•Spreker heeft met vreugde geconstateerd, 
dat de Verenigde Vergadering voor de behandeling 
van de wet ter regeling van het regentschap niet, 
zoals vroeger geschiedde, bij Koninklijk Besluit, 
maar door de President is bijeengeroepen,, 

De Voorzitter is het niet met het betoog 
van de Heer Oud "e'en's."" De taak van de Eerste en 
Tv/e e de kamer wordt volgens hen in de Grondwet li
mitatief omschreven o Indien de wetgever vrij zou 
zijn aan deze organen nieuwe taken op te dragen, 
zou het karakter van volksvertegenwoordiging wel 
eens op de achtergrond kunnen geraken. 

Mr. Oud herinnert in dit verband aan het 
verslag van de Commissie Prinsen, waarin wordt voor
gesteld, de Algemene Rekenkamer met een nieuwe taak 
te belasten. Volgens spreker geeft de Grondwet hier
toe volkomen vrijheid ^art. 186 lid l). Ook acht 
hij het mogelijk b.v. aan de Hoge Raad bij wet
een opdracht te geven, mits men niet in/strijd komt 
met de grondwetsbepalingen betreffende de justitie0 

-̂ e Voorzitter merkt op, dat nieuwe op
drachten toch nooit geheel buiten het arbeidsveld 
mogen liggen, dat de Grondwetgever aan de organen 
heeft toegedacht. Het zou wellicht gewenst zijn 
de taak van de Rekenkamer in de Grondwet nader te 
omschrijven. 

Mr. Oud waarschuwt om niet te veel in 
de Grondwet te regelen, aangezien dat op den duur 
zeker moeilijkheden zal geven. Spreker wijst op 
de uitbreiding van de taak van de Rekenkamer, die 
reeds heeft plaats gevonden - eerst enkel controle 
van de Rijksuitgaven, later ook reeds van de uit
gaven van de provinciën en van enkele gemeenten. 
Dit was mogelijk door de vrijheid, die het Grond
wetsartikel biedt. Een verdere uitbreidingsmogelijk-
heid mag niet v/orden afgesneden„ Spreker zou zich 
b.v. kunnen voorstellen, dat ook de financiën der 
bedrijfschappen onder controle van de Rekenkamer 
zouden worden gestelde 

De Heer Schouten trekt e:-in vergelijking 
met de utbreiding van de ta ik van de burgemeesters» 

Besloten wordt dat het secretariaat in 
een nota de bespreking van dit probleem in zijn 
algemeenheid zal voorbereiden» 
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Aa_nbie_dijig_ _sjtuk_ken,,jaaEL_d_ê  ̂ Verenigde Vergadering^ 

De VoorzitteT brengt hierna nog even in 
bespreking de vraag omtrent de wijze van aanbieding 
van stukken, bestemd voor de Verenigde Vergadering. 

Mr.Oud antwoordt, dat laatstelijk de aan
bieding der 'Wetsontwerpen inzake het regentschap en 
de voogdij ten onrechte is geschied aan de President; 
van de Tweede Kamer, in plaats van aan de President 
van de Verenigde Vergadering. Hij herinnert aan zijn 
daareven gehouden betoog, dat de Verenigde Vergade
ring een permanent onderdeel is van de Staten-Gene-
raal en niet alleen slechts bestaat als zij in 
vergadering bijeen is. 

De Voorzitter verwijst naar het algemeen 
gestelde art.113 van de Grondwet, doch de Heer Oud 
merkt op, dat uit de gehele vijfde afdeling van het' 
derde hoofdstuk der Grondwet bli kt, dat het geschre
ven is enkel voor gewone wetsontwerpen en niet voor 
bijzondere wetsontwerpen, die behandeld moeten wor
den door de Verenigde Vergadering. 

Mr»JoiiJnnan stelt voor in de Grondwet een 
bepaling op"Te lieman7 dat lantstebedoelde wetsont
werpen moeten worden ingediend bij de President van 
de Eerste Kamer, teneinde het bestaande dubium te 
doen verdwijnen. 

De Heer Schouten vraagt zich af of het 
gewenst zou zijn in een apart hoofdstuk van de 
Grondwet het permanente bestaan van de Verenigde Ver>-
gadering vast te leggen. 

Dp een vraag van de Voorz_î tter over de 
regeling voor de Verenigde Vergacfering"T>ïj de opening 
van de zitting van de Staten-Generaal - ,antwoordt 
Mr.Oud , dat daar eigenlijk geen sprake is van een 
gewone Verenigde Vergadering. De regeling berust 
op conventioneel recht, er is immers al een voor
zitter, die de vergadering opent, voordat de zitting 
is geopend. Voordien wordt ook een commissie van in-
en uitgeleide benoemd. Iets dergelijks heeft men bij 
de vergadering waarin de zitting wordt gesloten. Sr 
wordt voor deze vergadering geen presentielijst ge
tekend ,en ook is geen quorum vereist, aangezien in 
deze vergadering geen beraadslagingen plaats vinden, 
noch besluiten worden genomen. 

Deze vergadering heeft dus meer het karak
ter van een vergadering, waarin de Eerste en de Twee
de Kamer bijeen zijn, dan van een Verenigde Vergade
ring met een speciale taak, aldus de y^oorzi^tteTj^ 

Hierna vindt nog enige gedachtenwisseling 
plaats over de betekenis van het woord "commissie" 
in de artikelen 106 lid 1 en 113 lid 1. Het heeft 
daar de betekenis van opdracht, zodat ook êên per
soon de in deze artikelen omschreven taak kan ver
richten. 

Mr_f_Oud herinnert er aan, dat in 1917 de 
gewone zitting van de Staten-G-eneraal door het ge
hele Kabinet werd geopend, daarvbbr was een buiten
gewone zitting door de Koningin geopend. In 1933, 
toen het Kabinet zelf demissionnair was, geschiedde 
de opening door één minister. 

Toen het in 194-0 niet zeker was of de 
Koningin in staat zou zijn de opening in persoon te 
verrichten, besloot het Kabinet, dat in geval van ver
hindering van Hare Majesteit Dr.Beel namens haar de 
zitting zou openen, zo deelt de Voorzitter mede0 

_o 
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,2J2£££Ë1MJRS Mr.J o nkman zou gaarne zien, dat het ook 
t̂lTt̂ î jelieraâ r e e ds door^de^TTeer Schouten genoemde probleem van 

de schadeloosstelling, het wachtgeld en het pen
sioen voor de leden van de Tv/e e de Kamer op de agen
da van de volgende vergadering zou worden geplaatst. 

Mr̂ ._0ud merkt op, dat het gewenst zou zijn 
dit onderwerp geheel aan de wetgever over te laten. 
Na de invoeging in 1938 van de mogelijkheid de in 
het Grondwetsartikel (92) genoemde bedragen bij de 
wet te wijzigetij ligt toch niets meer vast in de 
Grondwet, De wijzigingen, die men laatstelijk in 
het systeem van de schadeloosstelling heeft gebracht 
stijging van het bedrag naarmate de afgevaardigde 
op een grotere afstand van Den Haag woont - is ge
heel in strijd met de bedoeling van de Grondwet
gever van 1938* Deze dacht enkel aan wijziging van de 
bedragen in verband met de wi seling van de koop
kracht van het geld en geenszins aan differentiatie. 

De Voorzitter verdedigt deze wijziging. 
Het is immers notoir dat een verder af wonende af
gevaardigde meer schade lijdt dan een afgevaardig
de, die b.v. in Den Haag woont. Spreker pleit voor 
een gewijzigde interpretatie van de Grondwet naar 
gelang van verandering van omstandigheden. Boven
dien geldt het vijfde lid van art,92 naar zijn oor
deel voor elke gewenste wijziging van het bedrag. 
Dat hgt voorstel niet in strijd met de Grondwet was, 
was ook de mening van het parlement, dat het voor
stel immers aannam . 

Mr «Ou/l echter acht strijd met het systeem 
van de GroncEweT^bezwaarlijker dan strijd met de 
letter der bepalingen. 

De Keer ^ilanus dringt aan op wijziging 
van het laatste liet van art,92 in deze zin, dat 
niet een meerderheid van 2/3 van het aantal leden, 
maar van 2/3 van het aantal uitgebrachte stemmen 
wordt geëist. 

Mr.Oud acht in het geheel geen gequalifi-
ceerde meerderheid nodig. Hij zou de wetgever geheel 
vrij willen laten. 

De Keer Schouten heeft daar bezwaar tegen, 
De Staatscommissie Herziening Grondwet mag zich vol
gens hem niet tot dit besluit beperken, aangezien 
de Regering de bedoeling heeft gehad, dat de commis
sie een oordeel over de materie zelf zou uitspreken. 

-°e Voorzitter zou willen onderscheiden 
het recht ska rakt er van" de i; vergoedingen" en de be
dragen daarvan. Hij acht het bezwaarlijk aan de ge
wone wetgever de beslissing over te laten over het 
rechtskarakter van de eigen vergoedingen. 

Mr,Jonkman ziet principieel verschil in 
het toekennen van schadeloosstelling of van salaris. 

Mr «.Oud pleit voor handhaving van het woord 
schadeloosstelling, omdat dit een ruim begrip is. 
•̂ e Voorzitter daarentegen zou liever willen over-
gaan' 'tot ''vergoeding" of "beloning". Volgens hem is 
de Tweede Kamer niet alleen een orgaan des Volks, 
maar ook staatsorgaan en daarvoor is een salaris 
gerechtvaardigd. 

MraOud is fel gekant tegen een verandering 
van systeem. Het Tweede Kamer-lidmaatschap mag 
men niet als een bezoldigd ambt gaan beschouwen. 

Mr.ïïitteman is het hiermede eens. Hij 
wijst er overigens op, dat de schade voor ieder 
lid verschillend is. 

De Heer Tilanus. stelt voor, een vergoe
ding van de reis- 'en ~verblijfkosten te geven met 
gradatie in verhouding tot de afstand tussen de 
woonplaats en Den Kaag, 
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jfiVgOud,terngkomend op de opmerking, dat 
de schade voor ieder verschillend is, acht het 
enkel mogelijk differentiatie aan te brangen naar 
objectieve maatstaven9b.v. de reeds genoemde af
stand of het aantal bijgewoonde vergaderingen. 

De heer Tilanus zou uit het eerste lid 
van art.92 de bedragen willen schrappen. 

De Heer Schouten herinnert aan het verzoek 
om vergoeding van porti, telefoon- en telegramkos-
ten en van de kosten van een administatieve kracht. 
Hij dringt aan op een zodanige formulering, dat alle 
ter zake in aanmerking komende factoren tot hun rechi; 
komen. 

•̂ e Voorzitter merkt op, dat naar telkens 
weer blijkt, niemand' precies weet wat met schade
loosstelling is bedoeld. Het heeft alleen histori
sche betekenis. Het bedrag, dat de Kamerleden nu 
krijgen heeft niets met schadeloosstelling te maken. 

Mr.Oud acht het toekennen van een belo
ning gevaarlijk# Bij het bepalen van die beloning 
zou men standing en positie der volksvertegenwoor
digers in aanmerking moeten nemen en haar in ver
band naarmede op een vrij hoog bedrag moeten vast
stellen. 

De Heer Schouten onderstreept deze waar
schuwing. 

Mr.Jonkman legt er de nadruk op,dat het 
Kamerlidmaatschap toch altijd als bijbetrekking is 
beschouwd. Bij de behandeling van de laatste wij
ziging van de schadeloosstelling heeft de Heer van 
de Kieft in de Eerste Kamer er op gewezen, dat el
ders cumulatie van inkomsten fel wordt bestreden, 
terwijl wel wordt gedoogd, dat Kamerleden naast een 
vergoeding als Kamerlid een volledige bezoldiging 
uit een andere (overheid-)functie hebben. 

Deze cumulatie wordt alleen tegengegaan, 
aldus de Heer Oud., wanneer er sprake is van in
komsten, niet uit arbeid, b#v. pensioen of wacht
geld. Verricht iemand het werk van meer dan één 
functfe? dan heeft hij ook recht op een beloning 
daarvoor. 

Voor sommige leden moet echter de schade
loosstelling een volledige bezoldiging zijn, her
neemt de Heer Jonkman,omdat zij geen andere inkom
sten hebben op de dagen, waarop zij hun andere werk
zaamheden moeten verzuimen om vergaderingen van de 
Kamer bij te wonen. Spreker wijst er op, dat men 
dus met twee tegenstrijdige factoren rekening moet 
houdens enerzijds moet de vergoeding voldoende zijn 
voor volledig levensonderhoud om financieel minder 
draagkrachtigen niet uit te sluiten, anderzijds mag 
de vergoeding niet zo hoog zijn, dat het kamerlid
maatschap om financiële redenen begeerlijk is of 
zelfs maar de prikkel wegvalt om daarnevens op an
dere wijze v/erkzaam te zijn.. 

Mr.Oud ziet hierin het zuivere karakter 
van de schadeloosstelling. 

Be Heer Jonkman trekt een vergelijking 
met de vergoedingsregeling voor de leden van de 
Volksraad destijds in Nederlands-Indië. Particulie
ren kregen vergoeding van de geleden schade, voor 
zover zij voor een onpartijdige instantie het be
staan van deze schade konden aantonen. De vergoeding 
was aan een bepaald maximum gebonden. Ambtenaren-
Volksraadsleden werden on non-actief gesteld en 
behielden hun salaris. Het stelsel werkte uitste
kend, aldus spreker, maar het ligt niet in zijn be
doeling invoering daarvan in Nederland te bepleiten. 
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De Hê er Tilanus stelt het op prijs, dat 
Kamerleden de prikkel hebben naast hun functie als 
volksvertegenwoordiger nog iets anders te doen. 
Zij blijven daardoor meer deel uitmaken van de 
maatschappij en kunnen hiermede hun voordeel doen. 

-̂ e voorzitter vraagt, of de nu tot stand 
gekomen regeling nóg te laag is, als men uitgaat 
van het standpunt, dat de afgevaardigden, die geen 
andere inkomsten heeft, van deze schadeloosstelling 
behoorlijk zal moeten kunnen leven. 

Mr,Jonkman verklaart, dat de nieuwe rege
ling slechts is aanvaard onder beding, dat de 
Staatcommissie Herziening G-rondwet de materie nog 
eens zou bezien. 

De Heer Schouten dringt aan op zo groot 
mogelijke vastheid"! Ér zTJn leden, die het lidmaat
schap van de Kamerjaebben aangenomen onder aanvaar
ding van een zeker verlies aan inkomsten . Deze 
leden mag men niet blootstellen aan het gevaar van 
een grotere wisselvalligheid. 

De Heer Wittenan stelt voor het woord 
"schadeloosstelling" te 'vervangen door "schadever
goeding", waarop de Heer Oud er op aandringt, dat 
slechts objectieve maatstaven aanleiding kunnen zijn 
tot het vaststellen van verschillende vergoedings- . 
bedragen. Hij merkt op, dat het geenszins vaststaat, 
dat de schadeloosstelling de gehele geleden schade' 
moet goedmaken. Er kan dus zeer wel een uniform be
drag worden gegeven zonder in strijd te komen met 
het begrip schadeloosstelling. 

De Voorzitter bestrijdt deze opvafcing en 
acht uniformiteit alleen mogelijk bij toekenning 
van een beloning of een salaris. 

De Heer Jonkman vestigt nog de aandacht op 
het verschil van karakter van de "vergoeding" voor 
leden van de Tweede Kamer en voor die van de Eerste 
Kamer, Dit verschil zou hjj gehandhaafd willen 
zien, herinnerend aan een uitlating van Prof .Anerna 
in 1922, die de leden van de Tweede Kamer beschouw
de als personen, die zich in hoofdzaak met de poli
tiek bezig houden, terwijl voor de leden van de 
Eerste Kamer deze politieke werkzaamheid slechts 
bijzaak is. Dit onderscheid moet ook blijken uit 
het karakter van de vergoeding. 

Tenslotte wordt besloten, het onderwerp 
nog eens op de agenda van de volgende vergadering 
te plaatsen, teneinde te komen tot een beter voor
bereide bespreking. Het secretariaat zal een nota 
over deze materie maken. 

De volgende vergadering, waarin tevens de 
getalsterkte van de Kamerleden zal worden behandeld, 
zal worden gehouden op Haan da^ 18 S e p t ember a,ai. 
des avonds te 19.30 uur in net' gebouw van het Mi-
nisterie van Binnenlandse Zaken, 

Nadat dit is vastgesteld, sluit de Voor
zitter de vergadering. 

11 September 1950. 

B/2,3 en 4 
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